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اين هدفمند كردن يارانه ها مش��خص است كه 
پول ها كجا برود؟ ش��ما به عنوان دولت پرخرج 
امروز 250 ه��زار ميليارد هزينه دولت اس��ت، 
حقوق كارمندان را افزايش دادي��د؟ يارانه ها را 
افزايش داديد؟ چرا بايد اين همه هزينه داش��ته 
باش��د دولت؟ متأس��فانه همه اينها در راستاي 
تبليغات انتخابات اس��ت. مردم دارند مي بينند، 
جسارت به مردم نباشد، ما مردم را عاقل بدانيم 
با تبليغات انتخابات، از من پرسيدند گفتند كه 

مردم بر اساس تبليغات رأي مي دهند.
 سؤال از قاليباف: مهم ترين اولويت هاي شما 
براي افزايش رش��د اقتصادي كش��ور به منظور 

دستيابي به اهداف سند 1404 چيست؟
محمد باقر قاليباف:  امروز كشور ما بدون شك 
با يك بح��ران اقتصادي روبه روس��ت؛ معضلات 
اقتصادي چون بيكاري، رك��ود، گراني غيرقابل 
انكار اس��ت. در اين بين اگرچه در حوزه مربوط 
به گراني دول��ت يازدهم مدعي اس��ت كه تورم 
كنترل ش��ده اس��ت اما واقعاً مردم مي دانند كه 
تورم و گراني در بخش خوراك و پوشاك و حمل 
و نقل، تحصيل و... وجود دارد، به طور نمونه شكر 
از 1500 تومان به 3500 تومان رسيده است يا در 

حوزه هاي ديگر گراني هنوز تداوم دارد. 
در حوزه بي��كاري به گزارش مرك��ز آمار ايران 
در حدود 3/5 ميليون نف��ر بيكاري وجود دارد 
و در همي��ن دولت ن��رخ بي��كاري از محدوده 
10درصد به 12/5 درصد رش��د كرده اس��ت، 
تعطيلي كارگاه ها غيرقابل انكار است. در چنين 
ش��رايطي كه بحران اقتصادي وج��ود دارد در 
همه دنيا مرس��وم اس��ت كه دولت ها به كمك 
مردم مي آيند. دولت آقاي روحاني نتوانس��ته 
است در زمينه اقتصادي موفق باشد و در بحران 

اقتصادي به كمك مردم بيايد. 
در اين بين متأسفانه دولت يازدهم نه تنها در اين 
سال ها معيش��ت مردم را بهبود نبخشيده است 
بلكه در بعض��ي از موارد به دلي��ل تأمين هزينه  
ريخت وپاش دولت خودش��ان حتي دس��ت به 
جيب و سفره مردم هم كرده است. عملكرد دولت 
در افزايش قبوض آب و برق و گاز و تلفن نش��ان 
مي دهد كه به جاي كمك به مردم دولت يازدهم 
به مردم فش��ار را مضاعف كرده است و اين فشار 
هم به ش��كل يكنواخت به عامه مردم و به ويژه 
قشر محروم وارد شده است. در حوزه ماليات ها 
هم بد عمل شده است. وقتي مي خواهيم توليد 
رشد اقتصادي كنيم توليد در اولويت است چرا 
نبايد توليدكنن��دگان، مخصوص��اً كارگاه هاي 
كوچ��ك از معافي��ت مالياتي يا لااق��ل تخفيف 
برخوردار باشند و به اشتباه ماليات را در ركود بر 

آنها تشديد كنيم. 
در بح��ث ماليات در كش��ور م��ا 40 درصد فرار 
مالياتي داريم و متأس��فانه در ح��وزه ماليات بر 
ثروت كمترين ماليات را در دني��ا از ثروتمندان 
درياف��ت مي كنيم. در جريان خ��ود نقدينگي و 
جهت گي��ري نقدينگي ما معتقدي��م مهم ترين 

بحثي كه بايد در دولت مردم صورت گيرد، بحث 
اشتغال و افزايش اشتغال است. اشتغال است كه 

توليد و رونق را بر مي گرداند. 
الحمدلله آقاي روحاني اي��ن را قبول كردند كه 
بايد برويم نيروهاي جوياي كار را شناسايي كنيم 
و الان گفتند كه سايتي بزنيم براي محرومين و 
آنهايي كه دنبال كار هستند را ثبت نام كنيم؛ حالا 
بگذريم كه سايت كارانه راه اندازي شده از سوي 
ما را بستند و سايت خودش��ان را راه انداختند و 
جايگزين كردند. ماليات را عادلانه كنيم حمايت 

از اقشار را بايد انجام بدهيم. 
ميرسليم در نقد سخنان قاليباف:  رسيدن 
به چش��م انداز خيلي ف��داكاري مي خواهد. اگر 
ما بخواهيم مماش��ات كنيم و اص��ل 44 را مثل 
دولت يازدهم اجرا نكنيم به هيچ جا نمي رسيم. 
خصولتي همان دولت است به اسم كارخانه فلان 

كذا، پشت آن دولت است. 
ش��ما اقتصاد مقاومتي را ببينيد هس��ته هاي 
دانش بني��ان خ��ودروي برق��ي را برديم آقاي 
روحاني س��وار ش��ده و انگار نه ان��گار و رفتند 
خودرو را از ژاپن وارد مي كنند. دولت يازدهم 
اصلًا نفهميد چكار كند ب��ا اقتصاد مقاومتي و 
اصل 44. اين فس��اد اداري تا اصلاح نش��ود به 
جايي نمي رس��يد، آقايان دول��ت يازدهم ادعا 
مي كنند كه دولت الكترونيك ايجاد شده اصلًا 

اين دولت شفافيت ندارد. 
روحاني در نقد سخنان قاليباف:  من سؤالم 
از آقاي قاليباف اين است كه ايشان راجع به رشد 
خب اعلام كردند درآمد ملي كشور را 2/5 برابر 

مي كنند اين معني آن رشد 26 درصد است. 
جهانگيري در نقد س�خنان قاليباف:  رشد 
اقتصادي يكي از مهم ترين هدف ها اس��ت. اگر 
ما كيك اقتصادي كش��ور را ب��زرگ كنيم مردم 
بيشتري دور آن مي توانند بنش��ينند. در قانون 
برنامه پيش  بيني شده اس��ت 770 هزار ميليارد 
پول نياز است تا رش��د 8 درصدی صورت گيرد. 
آقاي قاليباف مي توانيد 65 هزار ميليارد جذب 
سرمايه  داشته باشيد؟ رشد 8 درصدي بايد مردم 

ميدان دار باشند. 
رئيس�ي در نق�د س�خنان قاليباف:  رش��د 
اقتصادي كه در س��ال آخر دولت يازدهم گفته 
ش��د كه 7 درصد اس��ت 6 درصدش مربوط به 
نفت اس��ت، مربوط به اش��تغال و توليد نيست 
زيرا يك و 1/5درصد رش��د اقتص��ادي مربوط 
ب��ه كل بخش ه��اي تولي��د نيس��ت و فقط در 
بخش مس��كن 17درصد رش��د منفي داشتيم. 
بايد روند خصوصي س��ازي پيگيري مي شد. اگر 
خصولتي س��ازي صورت گرفته دول��ت يازدهم 
بايد پيگيري مي كرد ش��ما دولت هستيد. شما 
بايد بگوييد ب��ه مردم اين قول و وع��ده را داديم 

و عمل كرديم. 
روحاني مي گويد كه م��ا از ركود عبور كرديم در 
حالي كه ركود در كشور ما ركورد  زده است. اين 
وضع بيكاري و اش��تغال اس��ت. ما با ديپلماسي 

عزتمندانه مي توانيم مسائل را حل كنيم. اول با 
كشورهاي همسايه بسياري از امور مي تواند حل 
شود. بحث فقرا را كه مطرح كردم آقاي روحاني 
هم گفتند كه بايد به فقرا توجه كرد و بايد سه برابر 

يارانه به آنها داد چرا تا الان توجه نكرديد؟
اگر در مسئله اش��تغال مي خواهيم مسئله حل 
شود بايد مسئله پيشران هاي توليد مثل مسكن و 
كشاورزي را فعال كنيم. مبارزه بي امان با قاچاق 

كالا و فساد انجام دهيم و كنترل واردات كنيم. 
 هاش�مي طبا در نق�د س�خنان قاليباف:  
برنامه 1404 اهداف آن بس��يار والا اس��ت. اما 
واقعيت اين اس��ت كه ما به حرف ه��اي عاقل 
اقتصاددانانمان كه راه حل علمي نشان مي دهند 
گوش نمي دهيم. ما بر اساس داده هايي كه به ما 
مي رسد مي خواهيم علم را تغيير دهيم. توسعه 
و توليد غيرتمركز سرمايه اي، غيرتلاش، غير از 

كوشش راه ديگري ندارد.
 قاليباف در س�خنان پاياني:  وعده هايي كه 
بنده دادم، تعهداتي كه به مردم دادم اين تعهدات 
ما از جنس عدد و رقم اس��ت. بنده مدير اجرايي 
بودم و كار كردم و س��ابقه دارم با حرف و شعار و 

اينها هم نيست. 
امروز برنامه ششم تصويب شد شما چه برنامه اي 
داديد؟ امروز م��ا در دولت م��ردم متعهديم كه 
برنامه شش��مي كه مجلس تصويب كرده است 
اجرا كنيم. ما حتما س��ند چش��م انداز را دنبال 
مي كنيم يكي از نابس��اماني ها همين است. در 
كشور سابقه رشد 2رقمي داش��ته ايم. ما بايد به 
بخش تعاوني و خصوصي اعتم��اد كنيم. اما در 
دولت 4 درصدي رفتار به شكل دوره قاجار شده 
است. فولاد، بانك ها و پتروشيمي دست كيست؟ 
خام فروش��ي كجا مي رود؟ وقتي ش��ما به منابع 
داخلي اعتماد نداريد وقت��ي نمي توانيد امنيت 
سرمايه گذار مثل كاس��پين را برقرار كنيد كدام 

سرمايه گذار خارج مي آيد؟
م��ن در دولت نبودم ولي ديپلماس��ي ش��هري 
قوي ترين ديپلماسي شهري در شهرداري تهران 
بوده و امروز دبيرخانه همه كلانشهرهاي آسيا به 
طور ثابت امروز در تهران است. اين از افتخارات 
ديپلماسي در حوزه مس��ئوليت مان بوده است. 
من چون بداخلاقي ش��د اينجا، در قضيه املاك 
نجومي چون آق��اي روحاني گفتند، هم ش��ما 
املاك نجوم��ي برديد هم آقاي روحاني، ش��ما 
زمين در ش��هرك غرب برديد متري 145 هزار 
تومان 800 متر، تا فساد جمع نشود مشكل حل 

نخواهد شد.
   بخش دوم مناظره؛ سؤالات اختصاصي 

نامزدهاست 
س�ؤال اختصاصي از قاليباف: برنامه دولت 
شما براي ارتقاي بهره وري در بخش كشاورزي 
و توسعه صنايع تبديلي در ش��هرها و روستاها 

چيست؟
محمد باقر قاليباف:  من ابتدا اجازه مي خواهم 
چون جلس��ه قبل به مردم ق��ول دادم و معتقد 

بودم شفاف سازي مهم ترين موضوع براي رشد 
اقتصادي است. گفتم كه خوب است كه ما همه 
نامزدها اموال خودم��ان را بر اس��اس قانون به 
اطلاع مردم برس��انيم. به م��ردم اعلام مي كنم 
كه من كل دارايي خودم و بستگانم را در كانال 
تلگرامي ام گذاش��ته ام و معلوم است كه دارايي 
من كجاس��ت كه اگر اين اتفاق بيفتد مي تواند 

مؤثر و جدي باشد. 
در خصوص بحث كش��اورزي ما حتم��اً يكي از 
موضوعات مهم م��ان براي كش��اورزي و امنيت 
غذايي و امنيت ملي ما حتي با محدوديت هايي 
كه در حوزه آب داريم بايد به س��متي برويم كه 
اقلام ويژه و حياتي را خودكفا باش��يم. بنابراين 
اين برنامه كاملًا پيش بيني ش��ده، سياست هاي 
كلان اين را مشخص كرده است. ما همان سند 
چش��م انداز و برنامه شش��م را براي كش��اورزي 
دنبال مي كنيم مخصوصاً براي روس��تاها و براي 
آن 1/2 ميليون شغلي كه اشاره كردم در روستاها 
با همين نگاه كشاورزي و صنايع كوچك و خانگي 

اين كار را انجام مي دهم. 
معتقدم تا زماني كه مبارزه با فس��اد و رانت حل 
نشود چه در حوزه كش��اورزي، صنعت و چه در 
صنايع ديگر حتماً موفق نمي ش��ويم كه بتوانيم 
به نقطه خودكفايي كامل برسيم كه بتوانيم كار 

صادرات را انجام بدهيم. 
سؤال اختصاصي از ابراهيم رئيسي: برنامه و 
راهكار موثر شما براي مبارزه با فساد اقتصادي و 
رانت خواري به ويژه فساد سازمان يافته چيست؟

سيدابراهيم رئيسي: امنيت كشور امنيت سازمان 
اداري كش��ور در گرو مبارزه با فساد است. فساد 
يك ساختارهاي فسادزاست كه دولت بايد آن را 
برطرف كند. فساد در كشور فراجناحي شده است 
چرا اين دولت مي گويند آن دولت، اصلًا زيبنده 

نظام اداري ما نيست. 
دوم افرادي صال��ح را انتخاب ك��ردن براي امور 
است. اگر يك دستگاه نظارتي گزارش داد فلان 
كس فاسد است بايد با حساسيت برخورد كرد. 
اين فساد اگر زير عمامه من يا آقاي روحاني باشد 
يا زير كت آقاي جهانگيري يا قاليباف باشد بايد 

حساسيت داشت. 
اولين كس��ي ك��ه بايد حس��اس باش��د رئيس 
دولت اس��ت. اينكه اعلام مي شود آقاي روحاني 
نزديك ترين فرد ش��ما دارد فس��اد مي كند، نه 
تنها برخورد نمي كنيد مقاوم��ت مي كنيد. اگر 
مي خواهيم نظام اداري ما اصلاح شود مي توانيم، 
در دولت كار و كرامت مصمم هس��تيم در هيچ 
كجاي اداري كش��ور نخواهيم فساد رخنه كند. 
عزم و اراده جدي براي اينكه اگر كسي فاسد است 
بايد آن را بيرون كنيم. ما مشكلي كه داريم اين 
اس��ت كه مردم دغدغه  مند هستند در خصوص 
فساد اداري. اين مس��ئله قابل حل است با عزم و 

اراده راسخ در كشور. 
سؤال اختصاصي از هاشمي طبا: چه برنامه اي 
براي اصلاح نظام مالياتي كشور داريد و ملاحظات 

پافشاری دولتی ها بر وضع موجود

قاليب�اف: امروز كش�ور ما 
بدون ش�ك با ي�ك بحران 
اقتص�ادي روبه روس�ت؛ 
معض�ات اقتص�ادي چون 
بي�كاري، رك�ود، گران�ي 
غيرقابل انكار است. در اين 
بين اگرچه در حوزه مربوط به 
گراني دولت يازدهم مدعي 
است كه تورم كنترل شده 
است اما واقعاً مردم مي دانند 
كه تورم و گران�ي در بخش 
خوراك و پوشاك و حمل و 
نقل، تحصيل و... وجود دارد

رئيسي: رشد اقتصادي كه 
در سال آخر دولت يازدهم 
گفته شد كه 7 درصد است 
6 درصدش مربوط به نفت 
اس�ت، مربوط به اشتغال 
و توليد نيست زيرا يك و 
1/5درصد رشد اقتصادي 
مربوط ب�ه كل بخش هاي 
تولي�د نيس�ت و فقط در 
بخش مس�كن 17درصد 
رش�د منفي داشتيم. بايد 
رون�د خص�وصي س�ازي 
پي�گي��ري م�ي ش��د
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ادامه از صفحه اول
سؤال از هاش�مي طبا: برنامه دولت ش��ما براي رونق توليد و ايجاد 
اشتغال پايدار در صنعت، كش��اورزي و خدمات به ويژه براي جوانان و 

فارغ التحصيلان دانشگاهي چيست؟
هاشمي طبا: چون كار صادرات از هر كسي ممكن نيست. ممكن است 
در 4 درصد باشند ولي كس��اني كه كارفرما هستند اينها مي توانند با 
گسترش كارشان كمك كنند، در اين زمينه تجميع سرمايه استفاده 
از سرمايه هاي داخلي حتماً ضروري و مفيد است و امكان صادرات هم 
براي كشور ماست، اگر ما صادرات نكنيم توليد خودمان را به صادرات 

محول نكنيم غيرممكن است بتوانيم اين كار را انجام بدهيم. 
قاليباف در نقد سخنان هاش�مي طبا: بايد تلاش كنيم از سرمايه 
خارجي هم اس��تفاده كنيم. آن هم وقتي اين اتف��اق مي افتد بتوانيم 
كه امنيت س��رمايه داخلي خود را تأمي��ن كنيم تا آنها ه��م بتوانند 
سرمايه گذاري كنند. هر روز بيكاري دارد بيشتر مي شود و كارخانجات 

ما دارد چند ده هزار تاي آنها تعطيل مي شود و ادامه دارد. 
ميرسليم در نقد سخنان هاشمي طبا: آقاي هاشمي طبا شما جواب 
را نداديد، علت واقعي كه صنعت خوابيده است چيست؟ 70 درصد از 
شهرك هاي صنعتي شما خوابيده است. توليد اينطور سرپا نخواهد بود. 
راه حل شما چيست؟ آيا واردات بي رويه كه الان داريم امروز ما از چين 
داريم بيشترين واردات و جنس را وارد مي كنيم نسبت به دولت قبل. 

آن دختري كه از چين وارد كرد توليد را خوابانده است. 
روحاني در نقد سخنان هاشمي طبا: ما در كتاب دولت دوازدهم 
به تفسير آورده ايم كه از اين 20ميليارد به دست آورده در برنامه،  15 
ميليارد آن براي سرمايه گذاري و توليد اس��ت و 3 تا 5 ميليارد براي 
حمايت از فقرا و مستضعفان كه به مجلس فرستاديم و ما اين طرح را 
ادامه مي دهيم كه همه روستاييان و مناطق محروم ما بتوانند با دو برابر 
پولي كه به آنها مي دهيم در مناطق مرزي و محروم در بقيه مناطق دو 

برابر مي كنيم بتوانيم مشاغل آنها را ايجاد كنيم. 
جهانگيري در نقد سخنان هاشمي طبا: رشد 7درصدي را دولت 
قبل براي كشور به ارمغان آورد. آقاي ميرسليم شما نه آمار رسمي را 
قبول داريد همينطور حرف مي زنيد. مگر مي ش��ود ش��ما غير از آمار 
رسمي كش��ور حرف بزنيد؟ مي گوييد 70 درصد كارخانه ها تعطيل 
اس��ت. آقاي قاليباف من نگفتم ش��ما دروغ مي گوييد گفتم خلاف 
مي گوييد، بنده در زندگي ام از هيچ رانتي استفاده نكرده ام. اگر روزي 
زمين گرفتم تنها داراي��ي ام خانه ام به قيم��ت روز گرفتم و فقط هم 

همين است. 
رئيسي در نقد سخنان هاشمي طبا: وقتي به كشوري اجازه مي دهد 
كه ميوه وارد كند در صورتي كه در شمال و آذربايجان غربي بهترين 
ميوه ها هست، وارد كردن ميوه چه معنايي دارد؟ به جاي اينكه ما از 
كف بازار از كف كار كشاورزي از كف روس��تا حرف بزنيم، اعدادي را 
مي گوييم كه بر خلاف كف بازار و كشاورزي است. تعاوني ها بايد طبق 

قانون اساسي جدي گرفته شود. 
هاشمي طبا در سخنان پاياني: ما در كش��ورهاي ديگر مي توانيم 
توليد ساختمان بكنيم با مصالح داخلي خودمان در ايران. الان در 15 
كش��ور داريم كار فني انجام مي دهيم اينها وابسته مي شود به صنايع 
داخلي. در صنايع خودمان يكي صنايع وابسته به صنعت خودرو دچار 
مشكل بودند كه رفع مي شود، يكي صنعت ساختمان كه بايد خودشان 
را با صادرات وفق بدهند. بايد بازار جهاني پيدا كنند، صادر كننده بايد 

ايجاد شود، بتواند محصولات خودش را انجام بدهد. 
سؤال از رئيس�ي: برنامه ش��ما براي قانون هدفمند كردن يارانه ها 

چيست؟
رئيسي: اين يارانه امروز دارد توزيع مي شود ما شاهديم كه وضعيت 
فقر در اين دولت با سياس��ت هايي كه داشته بيشتر شده است. طبق 
اعلام مسئولان رسمي امروز از 23 درصد به 33 درصد رسيده است. با 

اين وضعيت فقرا بايد چه كرد؟
سفره مردم كوچك شده است؛ از مردم بايد پرسيد آيا آن اقلامي كه 
براي اين سفره تامين مي كرديد برنج، كره، گوشت آيا تأمين مي شود، 
دو برابر نش��ده اس��ت؟ ما قيمت ها را گرفتيم از 133 درصد قيمت ها 
افزايش يافته است. طبق اعلام مسئولان رسمي امروز از 23 درصد به 

33 درصد رسيده است. با اين وضعيت فقرا بايد چه كرد؟
هاشمي طبا در نقد سخنان رئيسي: آقاي رئيسي دو بار فرمودند 
منابع ديگر پيش بيني شده است خواهش مي كنم بفرماييد اين منابع 
ديگر كجا پيش بيني ش��ده اس��ت؟ ما نفري 45 هزار تومان يارانه در 
دولت قبل داديم ميوه 10برابر ش��د، بنزين هشت برابر و مسكن سه 
برابر شد، يعني ما گفتيم 45 هزار تومان مي گذاريم جيبتان اما 500 
هزار تومان به خاطر 26 درصد تورم از جيبشان درآورديم. امروز هم 
اگر بخواهيم دو برابر، سه برابر و چهار برابر يارانه را تقسيم كنيم چه 
اتفاقي مي افتد؟ اين اتفاق مي افتد كه به جاي 250 هزار تومان كه به 

آنها مي دهيم 800 هزار تومان از جيب آنها خارج مي كنيم. 
قاليباف در نقد سخنان رئيسي: امروز كساني كه توان توليد و كار 
دارند، امروز اينها واقعاً تحت فشار هستند. تحت فشار همان بحث هاي 
قبل هستند مثل كالاي قاچاق و ارز يا صادرات و واردات غيررويه در 
كشور، الان هيچ اعتمادي ندارند تجار و سرمايه گذاران، ما آنهايي كه با 
زحمت پول در مي آورند به حاشيه رفته اند و نگران هستند چون آن 4 
درصدي هايي كه من مرتب تأكيد مي كنم آن افرادي كه با هيچ تلاشي 

بيشترين استفاده از منابع عمومي را دارند. 
ميرسليم در نقد سخنان رئيسي: درآمد حاصل از قانون 80 هزار 
ميليارد تومان اس��ت. آقايان هنرش��ان اين بوده كه پول را به مردم 
بدهند. آقاي نعمت زاده مي گويد كه من 3 درصد دريافت كردم براي 
حمايت از توليد. اگر توليد درس��ت ش��ود مردم كالا به اندازه كافي 
داشته باشند به وفور در اختيار داشته باشند، منافع آن بيشتر خواهد 
بود. اينها را بايد طبق برنامه و اصول انج��ام داد فارغ از برخوردهاي 
سياسي شب انتخابات. توليد خس��ارت ديده چهار سال، نتيجه اش 
ركود، بيكاري و ورشكسته شدن است. شما براي اينها چه برنامه اي 

داريد آقاي رئيسي؟
روحاني در نقد سخنان رئيسي: مردم بدانند كه يك عده اي دنبال 
بازگشت به چهار سال قبل هستند. مي گويند ما مي خواهيم بيشتر پول 
پخش كنيم، اين مسيرش كاملًا روشن است. آن زمان 17 هزار ميليارد 
تومان مي توانس��تند به يارانه بدهند 42 هزار ميلي��ارد تخلف كردند. 
افرادي كه كف درآمدي آنها در فقر مطلق است ثبت نام كنند و حقوقي 
به آنها پرداخت شود در حداقل اداره كردن حداقل زندگي. ضروريات 
آنها را تأمين كنيم، افرادي كه اشتغال ندارند شغل برايشان ايجاد كنيم، 
افرادي كه حقوق دارند اما كم است بايد اضافه كنيم كما اينكه ما حداقل 
حقوق را يك ميليون و 100 هزار تومان كرديم براي بازنشستگان هم 

بالاتر از يك ميليون و 50 هزار تومان. 
جهانگيري در نقد س�خنان رئيس�ي: اتفاق بدي ك��ه براي مردم 
افتاد در دولت قبلي س��فره مردم كوچك ش��د. نتيجه سياس��ت هاي 
غلط و نادرست بود. همانطور كه گفته شد 45 هزار تومان جيب مردم 

گذاشتيم 200هزار تومان از جيب آنها دولت برداشت. 
رئيسي در سخنان پاياني: چرا يارانه محرومان را سه برابر كرديد در 
روزهاي انتخابات؟ اگر نياز بود چرا كار تبليغاتي كرديد؟ اين كارها كار 
تبليغات انتخاباتي است نبايد اين كار صورت گيرد. آقايان مي فرمايند 
كه هر دولتي بيايد توانمندس��ازي فقرا، ما معتقديم كه سازمان هاي 
حمايتي بايد كاري بكنند كه از تحت پوششان فقرا بيرون بيايند. طرح 
سلامت را شما اجرا كرديد از كارهايي بود كه با نيت خوبي انجام گرفت 
اما اين ميزاني كه از جيب مردم با افزايش تعرفه ها خارج مي شود، آيا 

كمك به مردم است؟
آقاي نعمت زاده اشاره كردند اگر اين مبلغ 700 هزار ميليارد نقدينگي 
يعني دس��ت كردن در جيب مردم، چرا 500 ه��زار ميليارد آدم هاي 

بدحساب وام گرفتند؟

شما براي حمايت از توليد و اشتغال در اين زمينه چيست؟
س�يدمصطفي هاش�مي طبا: مقدمتاً من چون با اعلام دارايي هاي 
نامزدها مخالفت كردم و هيچ قانوني هم در اين زمينه وجود ندارد چون 
ملاك اصلًا پول داش��تن يا نداشتن نيست، چه بسا ممكن است كسي 
فقير باشد اما كيس��ه بدوزد. از نامزدها تقاضا دارم كه نسبت به اعلام 
منابع پولي ستادشان به طور مشخص با ارائه دهندگان يعني نامشان را 
ببرند و مخارجي كه انجام داده اند اعلام كنند. من عذرخواهي مي كنم 

كه از سؤال فراتر رفتم. 
 س�ؤال اختصاصي حس�ن روحاني: فرصت ها و تهديدات رش��د 
نقدينگي چيست، چنانچه رئيس جمهور شديد چه برنامه اي در زمينه 

مديريت و مهار اين پديده خواهيد داشت؟
حسن روحاني: من عقد اخوت با كسي نبسته ام، هيچ كس مانع من 

نيست. در مسئله تورم هم مهار آن است كه بايد اجرا شود. 
س�ؤال اختصاصي از آقاي جهانگيري: چه طرح و برنامه اي براي 

شكوفايي درون زا و خودروسازي ملي در كلاس جهاني داريد؟
اس�حاق جهانگيري: به آقاي قاليب��اف عرض مي كنم ب��رادر عزيز 
من هيچ چيز جز خانه اي كه در تهران دارم اگر دارم براي ش��ما آقاي 
قاليباف. من هشت س��ال در دولت نبودم و كنار بودم، امروز با افتخار 
عرض مي كنم. زندگي بنده از اين كاغذ سفيد تر است. صنعت خودرو 
يك صنعت پيچيده اس��ت، تحقيق و توسعه و قطعه سازي توان خوبي 
در كشور صورت گرفته است با برندهاي معتبر دنيا بايد مشاركت كنيم 

و در ايران عرضه كنيم. 
سؤال اختصاصي از ميرس�ليم: برنامه دولت شما براي رشد كسب 
و كارهاي دانش بنيان و گس��ترش و تحكيم پيوند صنعت و دانش��گاه 

چيست؟
سيدمصطفي ميرسليم: يكي از مسائل مهم براي رشد اين است كه 
ما همكاري بين صنعت و دانشگاه را برقرار كنيم. ما با استفاده از جوانان 
مستعدي كه در دانشگاه بودند هسته علمي را در صنعت ايجاد كرديم 
و نسبت به نيازي كه در صنعت وجود داش��ت اقدام كرديم و برمبناي 
آن نياز مبادرت به طراحي كرديم و بعد وارد توليد انبوه شديم. اين يك 

نمونه هسته اقتصاد مقاومتي است كه اجرا كرديم. 
با استفاده از جوانان دانشجويي كه آمده بودند در زمينه چاره جويي در 
زمينه صنعت، اين امكانش است مي توان به شكل مناسبي بين دانشگاه 
و صنعت پيوند برقرار و چاره جويي كرد و در اين راه دولت بايد حمايت 
كند. متأسفانه دولت يازدهم در اين زمينه فرصت را پيدا نكرد و فرصت 
را سوزاند و به جاي اينكه اين هسته ها را حمايت كند استفاده نكرد و به 

قول فرمانده اقتصاد مقاومتي استفاده نكرد و آنها را از دست داديم.
   بخش سوم بخش پاياني جمع بندي مناظره 

هاشمي طبا: من دوست داشتم نوه شش ساله ام را مي آوردم كه عيناً 
نش��ان بدهم براي آنها بايد كار كنيم، طبيعتاً هر سياس��تمدار و مدير 

جامعه بايد مردم را دوست داشته باشد تا بتواند برايشان كار كند. 
قاليب�اف: آقايان روحاني و جهانگيري مطالب��ي را گفتند كه بايد 
بگويم چرا بايد بگويم؟ چون فكر كنم اگر به اينها اش��اره نكنم حق 
اين مردم محروم و مظلوم و حق همه ايراني ها را ضايع كردم، بايد 
روش��ن كنم. امروز مش��كل اقتصاد و عدم رش��د اقتصادي كشور 
فرصت هاي نابرابري اس��ت كه در حوزه هاي اقتصادي و اجتماعي 

پيش آمده است. 
آقاي روحاني مي فرماييد هر كس��ي هس��ت بايد برخورد كنيد، خب 
اولين برخورد را خودتان انجام بدهيد. شما مطلع هستيد كه بستگان 
شما در كنار شما امروز دارند چه مي كنند، درحوزه هاي مالي و بانكي. 
چرا برخورد نمي كنيد؟ چون خودتان هم از اين رانت استفاده مي كنيد 
وقتي استفاده مي كنيد، نمي توانيد برخورد كنيد. وقتي 800 متر زمين 
مي گيريد به 2/5 ميليون تومان در سال 70 حتماً شجاعت برخورد را 

نداريد، اين درد كشور است. 
آقاي جهانگيري به مردم بگوييد كه 385 متر در دهه 80 به متري 140 
هزار تومان در ونك از بيت المال گرفتيد، بع��د به ما مي گوييد املاك 
نجومي؟ چرا به م��ردم بدبخت نمي دهيد، اين درد ماس��ت. ما هر چه 
مي گوييم از دولت ش��ما اين را مي فهميم اين را مي گوييم، مي گوييد 
نداريم ، آن را مي گوييم مي گوييد نيس��ت. اين هم دو اسناد از شما دو 
بزرگوار. به همين دليل است كه مي گوييد نمي شود، نمي توانيم، پس 
اين 6 ميليون بيكار كشور و سالانه يك ميليون اضافه مي شود. ما يك 
درصد جمعيت دنيا را داريم، يك درص��د خاك دنيا را داريم، 5 درصد 

منابع دنيا را داريم. 
چرا نمي توانيم اداره كنيم و مردم ما در اين س��رزمين فقيرانه زندگي 
مي كنند به خاطر اينكه فس��اد وجود دارد، سيس��تم ها را هوش��مند 
نمي كنيم فساد ساختاري داريم. هر چه بگندد نمكش مي زنند واي از 
آن روز كه بگندد نمك. ما بايد شجاعانه بايستيم و حق مردم را بدهيم 

و خدمت كنيم به مردم. 
ميرسليم: من شخصاً ادعاي معجزه براي رفع اين مشكلات را ندارم. 
مگر با ياري خود شما و به لطف خدا و با ادعاي داشتن برنامه اي مستقل 
و عزم و جزم براي باز كردن گره ها. مهم ترين مسئله امروز كشور ما فساد 
است و آن هم فساد در دستگاه هاي اجرايي. ساير مفاسد ناشي از فساد 

دستگاه های اجرايي است. 
من با رباخواري در نظام بانكداري كه موجب بيچارگي در خانواده هاست 
جنگ خواهم كرد. مبارزه با فاسد اداري كه خواسته شما و مقام معظم 
رهبري است و آن نيز جز با همكاري افراد پاكدست و فسادستيز ميسر 

نخواهد بود. دولت من دولت كاسبان نخواهد بود. 
رس��يدگي فوري به وضعيت كاركنان دولت و كارگران كه متأسفانه 
عده  كثيري از آنها قراردادي هستند و تأمين شغلي آنها ميسر نيست 
و گرفتاري مالي آنها را رنج مي دهد، رس��يدگي فوري به اين عزيزان 
در برنامه ماس��ت و همچنين توجه به روستاييان و عشاير در دستور 
كار ماس��ت. ايجاد بازار صادراتي جزو برنامه اصلي اس��ت. ما برنامه 
دقيق براي ايجاد اش��تغال ني��روي جوان و تحصيلك��رده بر مبناي 
ش��ركت هاي دانش بنيان داريم و امروز مي خواهم سلام اين جوانان 
عزيز را خدمت همه نامزدها برسانم و بگويم آنها منتظر حضور شما 

در ميان خودشان هستند. 
اميدوارم كه با هماهنگي كه بين انتخاب شايسته انتخاب شده دولت 
پاكدست بتوانيم از پس وظايف مهمي كه برعهده ماست براي تعالي و 

پيشرفت جمهوري اسلامي ايران بر آييم. 
روحاني: من اگر در تهران خانه اي بيشتر دارم مال شماست. ما در برابر 
تحريم ها ايستاديم و شكستيم و سايه جنگ را از سر كشور دور كرديم.

جهانگيري: ملت ايران مي خواهم از شما حتما در انتخابات شركت 
كنيد و به س��وابق كانديداها نگاه كنيد. ملت ايران ش��رايط كش��ور 
شرايط دشواري اس��ت ما از تحريم ها عبور كرديم، منطقه ما منطقه 

حساسي است. 
رئيس�ي: در ارتباط با آنچه وعده كرديم با مردم بدانيد كه همه منابع 

بررسي شده و كارشناسي شده و دقيق عرض مي كنيم. 
قاطعيم جلوي فرار مالياتي دهها هزار ميلياردي گرفته ش��ود. قاچاق 
كالاي دوس��ت و رفيق هاي بعضي از دولتمردان جلويش گرفته شود. 
روحيه اشرافي گري جلويش گرفته شود، براي دهك هاي پايين وضعيت 

بهتري ايجاد  شود. 
آقاي روحاني ش��ما من را مي شناس��يد، آقاي معاون اول قوه قضائيه 
آمدند در دفتر شما و صحبت كردند و گفتند شما مساعدت كنيد چون 
نزديك ترين افراد به شما دچار فس��اد ميليوني هستند، اين با روحيه 

كسي كه رياست دولت را دارد، سازگاري ندارد. 
آقاي جهانگيري وزير صنايع بودند، مي دانند من در مس��ائل مختلف 

سياست خارجي مطلع هستم. 
آزادي هاي سياسي و مدني وظيفه هر دولتي است. مگر شما زبان را براي 
كردها آزاد كرديد؟ خدا آزاد كرد. ما معتقديم شهروند درجه 1 و 2 و 3 

نداريم و دولت موظف است به80 ميليون خدمت ارائه دهد.


